

Himalaiako erreskateeiburuz

ALPEETAN edo Pirineoetan, adibidez, egiten diren erreskateen aldean, non istripua gertatu den lekura joaten diren salbamendu-profesionalak dauden, Himalaiako erreskateak espedicionariak beraiak egin behar izaten dituzte. Eta egin egiten dituzte edo ez, baina edozein kasutan oso zaila da aukera heltzen denean himalaialeen portaerari buruz irizpenak egitea. Ezin dugu hemen behean ditugun arauetik eritzirik eman han sarri extremoak diren egoeretan bakotzak bizi, sentitu eta baloratzen duenari buruz. Oso erreza izan liteke huts egitea eta okerreko konklusioak ateratzea.

Baina horrek ez du esan nahi edozein gauza justifikatzen denik. Ez gaude behartuta han goian gertatu denari buruz eta zortzimilatuko baterako bidean, espedizio berekoak izanik edo ez, zirkunstantziak eraginda leku berean aurkitu ziren haien jarduketa motibatu zuenari buruz ematen zaigun edozein bertsio analisirik gabe onartzera.

Bakoitzaren jokaeraren gainean eritzirik emateari baino, zerari buruz ari gara: erizpide orokorrak azaldu, ohizko jokaerak estrapolatu eta jokatzeko arau zuzenak ondorioztatu.

Erizpide orokorrak argiak dira, beren gauzatzea kasu kokretuetan zaila suertatua daitzeen arren. Zer esanik ez, garrantzi handiena duena arriskuan dagoen beste edozein pertsonaren bizitza salbatzea da, eta horren gainean ale honetan Landari egiten zaion elkarrikzeten ematen diren eritzia astiro irakurtea gomendatzen dut. Baino arriskuaren larritasunari, erreskate-lana arrakastatsua izateko posibilitateari eta berau egiteko erarik onenari buruzko eritzia, parte hartu edo

ez erabaki behar duen pertsonaren eskamentuaren eta iaiotasunaren ondorioa dira.

Okertze posiblea definitu dezakegu baliorik handiena duen gizaelkartasun horren gainetik bigarren mailako beste interes batzuk gailendu daitezen eragiten duen interesen gatazka bezala. Eta gaur egun espedizioen komertzializazioak aukera eman dezake "beste" interes horien existentzia ugaldu dadin (adibidez, esponsorizazioa eta kontrata betetzeko obligazioa). Egia bada ere ezen betidanik egon direla laguntzarik ez emateko erreakcioa sortarazi ahal izan dituzten beste motibazio asko (protagonismo-afana, istilu pertsonalak eta baita mesprezia, nagusia edo beldur arrazoigabea ere).

Urte guztietan gertatzen dira besteren bat salbatzeko limiteraino heltzen diren jarduketei buruzko historia ederrak. Eta nahiago izaten dugu alde onarekin geratu eta aparteko egite horiek gogoratu -praktikan han goian gertatzen den guztia apartekoa da-. Baino, kontuz!, horexegatik izan ere, ez gaitzaten aspertu salbamendu-egintza baten arrakasta aprobetxatuz (aldeko gehigarri guztiak erabiliz apaindua, itzala egin liezaiokeen beste edozein kolaboraziori buruzko aipamena ezabatuz eta ekinez eta ekinez edozein gauzaren ordainez zalantzarak gabeo mitoa bihurtu arte) nabarmetasun pertsonalerako orkestaturako marketing egintzakin. (Ikus Pyrenaicaren 215 alean 2001 urtean Lhotseren aurpegian gertatutako erreskateari buruz atera zen gutuna). Aurrerantz begiratu dezakegu zeren denboraldi honetan ere Karakorumen, orain dela gutxi, oso egoera lariak gertatu baitira eta sekulako elkartasun-egintzak.

De rescates en el Himalaya

Adiferencia de los rescates, por ejemplo, en los Alpes o los Pirineos, donde hay profesionales de salvamento que acuden al accidente, los rescates en el Himalaya los tienen que hacer los propios expedicionarios. Y lo hacen o no lo hacen, pero en cualquier caso es muy difícil emitir juicios sobre los comportamientos de los himalayistas cuando llega la ocasión. No podemos juzgar con patrones de aquí abajo lo que cada uno vive, siente y valora allí, en situaciones a menudo extremas. Podría ser muy fácil equivocarse y obtener conclusiones erróneas.

Pero eso no quiere decir que se justifique todo. No tenemos obligación de aceptar sin análisis cualquier versión que se nos trasmite de lo que ha sucedido allá arriba y de lo que ha motivado la actuación de aquéllos que las circunstancias han hecho coincidir en el camino de un ochomil, sean de la misma expedición o de otra.

Más que juzgar conductas particulares se trata de plantear los criterios generales, extrapolar la conductas habituales y deducir las normas correctas de actuación.

Los criterios generales son claros, aunque su aplicación a los casos concretos pueda resultar compleja. Evidentemente el interés prioritario es salvar la vida de cualquier otra persona que esté en peligro, y en tal sentido recomiendo leer despacio las opiniones de Landa en la entrevista que se le hace en este número. Pero el juicio sobre la gravedad del peligro, sobre las posibilidades de éxito de la operación de rescate y sobre la mejor forma de realizarlo, son consecuencia de la

experiencia y el saber hacer de la persona que tiene que decidir sobre su intervención.

La perversión posible la podemos definir como un conflicto de intereses que hace prevalecer intereses secundarios en colisión con ese interés prioritario de solidaridad humana. Y hoy en día la comercialización de las expediciones puede dar ocasión de multiplicar la existencia de esos "otros" intereses (por ejemplo, la esponsorización y la obligación de cumplir los contratos). Aunque es verdad que siempre ha habido otras muchas motivaciones que han podido provocar reacciones de omisión de ayuda (afán de protagonismo, rencillas personales e incluso desprecio, pereza o miedo injustificado).

Se dan todos los años historias hermosas de actuaciones hasta el límite para salvar a algún otro. Y preferimos quedarnos con el lado bueno y recordar esos hechos extraordinarios -prácticamente todo lo que pasa allá arriba es extraordinario-. Pero jojo!, precisamente por eso, que tampoco nos aburran con operaciones de marketing orquestadas para el lucimiento personal aprovechando el éxito de una operación de salvamento, adornada con todos los aditamentos favorables, eliminando la mención de cualquier otra colaboración que pudiere hacerle sombra e insistiendo hasta convertirlo a cualquier precio en un mito indiscutible. (Ver la carta que apareció en el número 215 de Pyrenaica sobre el rescate en la cara del Lhotse en 2001). Podemos mirar hacia delante porque también en esta temporada del Karakorum, hace muy poco, se han dado dramáticas situaciones y excelentes acciones de solidaridad.

Txomin Uriarte